
Vážení občané Olomouckého kraje,Vážení občané Olomouckého kraje,
kdybychom letošní rok hodnotili podle 
televizních zpráv nebo titulků z interne-
tu, moc důvodů k radosti bychom nemě-
li. Média se snaží udržet a zvýšit sledo-
vanost, a kdyby je sledoval mimozemš-
ťan, měl by z roku 2018 špatný dojem 
– všichni se jen hádají, každou chvíli ně-
kdo nabourá nebo dojde k vraždě, seni-

oři se bojí vycházet na ulici a děti sedí 
jen u mobilů a počítačů. 

V roce 2018 jsem procestoval celý 
náš kraj, navštívil desítky měst a obcí, 
mluvil jsem se stovkami z vás. A viděl 
jsem úplně jiné věci:
• Život v našich obcích se mění k lep-

šímu. Postupně, možná pomaleji, než 
bychom si přáli, ale mění. V podzim-
ních volbách obhájila svůj post velká 
část úřadujících starostů, což svěd-
čí o tom, že jim důvěřujete. V někte-
rých obcích jste si naopak přáli změ-
nu a zvolili si nové vedení. To je vel-
ký přínos naší demokracie, že pokud 
je to potřeba, můžeme se vydat jiným 
směrem.

• Počet trestných činů, zejména násil-
ných, v našem kraji dlouhodobě kle-
sá. A to i u seniorů, kde jsme takzva-
né šmejdy novými zákony vytěsnili 
na okraj společnosti, kam patří.

• Ve všech obcích se investuje. S pod-
porou Evropské unie, státu, ale ve vel-
ké míře také s podporou hejtmanství 
se staví hřiště a nové silnice, moder-
nizují se školy, opravují se sportovní 
haly a stadióny.

• Senioři mají příležitost k aktivnímu ži-
votu, a to doslova v každém věku. 
Hejtmanství pro ně organizuje zájezdy 
i další zajímavé aktivity a akce. Sociál-
ní služby jim dovážejí obědy nebo po-
máhají s nákupy a úklidem, aby seni-
oři mohli co nejdéle bydlet doma. No-
vinkou v této oblasti je ojedinělá kraj-
ská koncepce paliativní péče, která 
výrazně zlepší podmínky pro nevyléči-
telně nemocné. 

• Velká změna nastala i v chování naše-
ho krajského úřadu. Nerozhodujeme 
za jeho zdmi, ale jezdíme do regionů, 
abychom poznali problémy, které lidi 
trápí, přímo na místě. 

Další změnu cítím i v přístupu obyva-
tel našeho kraje. Všímám si toho napří-
klad ve vašich e-mailech a dopisech, 
které mi posíláte. Nežádáte v nich osob-
ní výhody, ale poukazujete na problé-
my, které pálí vaše sousedy nebo měs-
to či vesnici.

A to všechno souvisí s tím, co pozná-
vám při svých návštěvách různých míst 
kraje. Jen minimálně se tam potkávám 
s takzvanými „remcaly“, tedy lidmi, je-
jichž nářky se vždy a pravidelně dosta-
nou do novin. Naopak mnohem častěji 
mám možnost mluvit s dobrovolnými ha-
siči, kteří ve svém volném čase pracu-
jí bez nároku na odměnu nebo s trené-
ry malých fotbalistů, s vedoucími skautů 
a dalších dětských organizací, s řediteli 
škol a školek, s učiteli, s pracovníky do-
movů pro seniory, prostě s lidmi, kteří dá-
vají do práce pro děti, mládež nebo sou-
sedy své srdce. 

V roce 2019 nás čeká spousta práce, 
abychom zlepšili to, co nefunguje. A věř-
te, že navzdory předchozím větám ne-
nosím růžové brýle. Vnímám problémy 
a moc dobře vím, že máme pořád co 
zlepšovat. Proto jsme si stanovili na příš-
tí rok řadu důležitých úkolů a „zlepšová-
ků“, aby se obyvatelům Olomouckého 
kraje žilo ještě lépe. 
Vážení občané,
blíží se Vánoce, nejkrásnější svátky roku. 
Rád bych Vám popřál, ať je prožijete v ra-
dosti, v pohodě a v kruhu svých blízkých. 
Odpočiňme si od práce, která nás stá-
le pronásleduje, a věnujme vánoční svát-
ky dětem, rodině a přátelům. Přeji Vám 
krásné Vánoce a do nového roku 2019 
vše dobré.

Ladislav Okleštěk
hejtman Olomouckého kraje

Co přeje regionu 
vedení kraje?
Hejtman a jeho tým 
hodnotí letošní rok 
a představují další 
plány
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Divočákem 
roku je 
Jiří Prskavec 
Kajakář vyhrál 
anketu odborníků
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SLOVO HEJTMANA

A
čkoli je za  hlav-

ní turistickou sezo-

nu považováno léto, 

v Olomouckém kraji si mů-

žete užít volna i v zimě. Prá-

vě v  těchto dnech se v  Jese-

níkách rozjíždí lyžařské vle-

ky, další ski areály zaháji-

ly provoz na střední Moravě 

a do terénu letos vyrazí i rol-

by na  úpravu běžkařských 

tras. Propagaci a  rozvoj tu-

ristického ruchu podporuje 

hejtmanství po celý rok.

„Kraj každoročně přispí-

vá na  úpravu běžkařských 

tras v  Jeseníkách částkou 

osm set tisíc korun. Díky 

speciálním rolbám běžka-

ři nemusejí projíždět novou 

stopu, ale mohou si užít po-

hodovou jízdu po  hřebeni 

hor i v jejich podhůří,“ uve-

dl hejtman Olomouckého 

kraje Ladislav Okleštěk.

Jeseníky lidem přes zimu 

nabídnou stovky kilometrů 

udržovaných tratí. Některé 

terény vyžadují zdatnou fy-

zičku a  sportovního ducha, 

jiné se hodí i  pro rodiny 

s  dětmi. „Kraj zaplatil také 

obnovu značení jesenické 

magistrály, takže příznivci 

bílé stopy nemusí mít oba-

vy, že by kvůli chybějícímu 

značení ztratili cestu a  za-

bloudili,“ dodal Okleštěk.

Dobré tipy nabízí 
informační portál
Lyžaři najdou v  našem re-

gionu také desítky ski areá-

lů. Jejich přehled nabízí 

hejtmanstvím zřízené we-

bové stránky. „Až se budete 

rozhodovat, kam v zimě vy-

razit do Olomouckého kra-

je, určitě navštivte infor-

mační portál www.ok-tou-

rism.cz, který přináší řadu 

skvělých tipů. Při zakou-

pení turistické karty Olo-

mouc region Card může-

te navíc na  zimních výle-

tech po našem kraji výraz-

ně ušetřit,“ doporučuje Ra-

dek Stojan, vedoucí oddě-

lení cestovního ruchu kraj-

ského úřadu.

Kdo místo sportování ra-

ději relaxuje, může navští-

vit řadu lázeňských zaříze-

ní a  wellness center. Ostat-

ní mohou prozkoumat za-

jímavá muzea, galerie nebo 

celoročně přístupné kultur-

ní památky.  (red)Zejména Jeseníky nabízejí v zimě nepřeberné množství zážitků na svazích, ve stopě i v zasněžené krajině. Foto: m-ARK

Díky Olomouckému Díky Olomouckému 
kraji si zimu užijetekraji si zimu užijete

Nový seriál 
(Ne)zapomenuté 
příběhy
V prvním dílu Poslední 
den války vzpomíná 
Věra Navrátilová

str. 5



Olomoucký krajprosinec 2018 2

O
  ekonomické situ-

aci v  regionu nebo 

o  nedostatku kva-

lifi kovaných pracovních sil 

hovořil velvyslanec Spolkové 

republiky Německo Chris-

toph Israng při své návštěvě 

Olomouckého kraje. V  sídle 

hejtmanství ho v pátek 9. lis-

topadu přijal první náměstek 

hejtmana Jiří Zemánek.

„V  ekonomických uka-

zatelích region dříve fi gu-

roval na  posledních mís-

tech. Díky aktivnímu pří-

stupu Olomouckého kra-

je se posunul do bezpečné-

ho středu tabulky,“ řekl ná-

městek hejtmana pro ob-

last fi nancí Jiří Zemánek.

Řeč byla také o  výuce 

němčiny na  středních ško-

lách v  kraji, která je podle 

Christopha Isranga nezbyt-

ná pro další rozvoj obou-

stranné spolupráce. 

„Pan velvyslanec s  uzná-

ním kvitoval informaci, že 

německy se učí devět tisí-

covek středoškoláků a  dvě 

gymnázia v  kraji nabízejí 

rozšířenou výuku němčiny,“ 

sdělil David Záleský z  kraj-

ského oddělení vnějších 

vztahů a cestovního ruchu.

Během setkání došlo 

také na  informace o  ces-

tovním ruchu v  kraji. Tu-

risté z Německa jsou v po-

čtu návštěvníků regionu 

na třetím místě.

„V  Olomouci jsem po-

prvé, ale o  krásách tohoto 

města i celého regionu vím, 

a  rozhodně tady nepobý-

vám naposledy,“ uvedl vel-

vyslanec.

Christoph Israng zamí-

řil během pracovní ná-

vštěvy Olomouckého kra-

je také do  společnosti Sie-

mens v Mohelnici, na výroč-

ní konferenci česko-němec-

kého diskuzního fóra nebo 

na setkání s představiteli ži-

dovské obce.  (red)

zpravodajství

O
 něco bezpečněji se 

budou moci pohy-

bovat cyklisté i pěší 

v  našem regionu. Kraj totiž 

připravil další kolo dotač-

ních programů, díky kterým 

vyrostou nové cyklostezky 

a přechody pro chodce.  

„O dotace z obou progra-

mů byl v minulosti velký zá-

jem. Města a obce díky kraj-

ským penězům postavily de-

sítky kilometrů tras pro cyk-

listy. Přibyly také přecho-

dy a další opatření, která vý-

razně přispěla k  bezpečněj-

šímu provozu na  silnicích,“ 

řekl náměstek hejtmana pro 

oblast dopravy Jan Zahrad-

níček.

V  obou programech, je-

jichž vyhlášení musí ještě 

schválit zastupitelstvo, je při-

praveno k  rozdělení celkem 

sedmnáct a půl milionu ko-

run.

„Poptávka po  cyklostez-

kách neklesá. Všichni to-

tiž máme zájem na tom, aby 

se obyvatelé kraje bezpeč-

ně dostali na  kole do  prá-

ce, do školy nebo na rodin-

ný výlet,“ uvedl hejtman La-

dislav Okleštěk.

Zvyšování bezpečnosti 

cyklistů a  pěších je součás-

tí programového prohlášení 

Rady Olomouckého kraje. 

Hejtmanství si navíc necha-

lo zpracovat koncepci rozvo-

je cyklistické dopravy a zří-

dilo cyklokoordinátora, kte-

rý dohlíží na to, aby veškeré 

aktivity související s koncep-

cí na sebe smysluplně a hlad-

ce navazovaly.  (red)

Velvyslanec ocenil 
rozsáhlou výuku 
němčiny ve školách

Řidiči dostali 
nové silnice 
Hejtmanství pokračuje 

v opravách silniční sítě, jak 

se zavázalo v programovém 

prohlášení Rady Olomouc-

kého kraje. Ve  středu 21. 

listopadu předalo řidičům 

dvě zrekonstruované silnice 

u  Chomoutova a  Benkova, 

následující pátek další no-

vou cestu mezi Zábřehem 

a Nemilí. Na konci minulé-

ho měsíce cestáři dokončili 

stavbu mostu mezi Kralice-

mi na Hané a Bedihoští. 

Dobrovolní 
hasiči získají 
dotace snadněji
Několik změn proděla-

jí příští rok dotační tituly, 

kterými Olomoucký kraj 

podporuje dobrovolné ha-

siče. Smyslem novinek je, 

aby na  fi nance dosáhlo 

více žadatelů a krajské pe-

níze byly rozdělovány co 

nejspravedlivěji. 

SMSKY 
Z KRAJE

Doprava bude bezpečnější. Hejtmanství Doprava bude bezpečnější. Hejtmanství 
přispěje na cyklostezky i další přechodypřispěje na cyklostezky i další přechody

Domov u Třebůvky prokoukl. Má lepší bytová jádra

R
ozsáhlou rekon-

strukci má za  se-

bou Domov u  Tře-

bůvky v  Lošticích, kde už 

od roku 1983 pomáhají li-

dem se sníženou soběstač-

ností. Přestože jsou tam-

ní klienti schopni částeč-

né sebeobsluhy, kvůli své 

nepříznivé sociální situaci 

potřebují podporu ve  for-

mě chráněného bydlení.

„Obnovou prošla přede-

vším bytová jádra. Ta pů-

vodní byla ještě z  uma-

kartu. Stávalo se nám, že 

když obyvatel bytu upadl 

v koupelně a tělem zatara-

sil dveře, které se otvíraly 

dovnitř, museli jsme roz-

montovat celé jádro, aby-

chom mu pomohli. To už 

teď nehrozí,“ uvedl ředitel 

domova Ondřej Jurečka.

Umakart nahradily sád-

rokartonové příčky. Nové 

jsou i  podlahy a  vybave-

ní koupelen. V  chodbičce 

před každým bytem navíc 

přibyly moderní kuchyň-

ské linky. Rekonstrukci 

za  téměř 28 milionů ko-

run hradil Olomoucký 

kraj.

„Pokaždé, když kraj-

ské peníze dokážou takto 

konkrétně pomoci, cítím 

velkou radost. Jde o  účel-

ně vynaložené prostřed-

ky. Investice do  sociální 

oblasti jsou pro kraj i  ce-

lou společnost klíčové,“ 

řekl hejtman Olomoucké-

ho kraje Ladislav Okleštěk.

Projekt zahrnoval také 

nákup nového vybavení 

do  pracovny lékaře a  ses-

ter, čekárny před ordinací 

a šaten personálu. Oprave-

na ale byla i přípojka deš-

ťové kanalizace.  (red)

Autobusy 
najezdí více 
kilometrů
Téměř dvaadvacet mi-

lionů kilometrů najezdí 

příští rok po  Olomouc-

kém kraji linkové auto-

busy, jejichž provoz do-

tuje hejtmanství. Ze své-

ho rozpočtu na ně přispě-

je více než půl miliardou 

korun. Oproti letošku na-

jezdí spoje o tisíce kilome-

trů více.

Velké díky. Dárci krve 
převzali stříbrné medaile

S
tříbrné medaile pro-

fesora Jana Janské-

ho za  dvacet odběrů 

krve převzali dárci z  Olo-

moucka. Společně se zá-

stupci Českého červené-

ho kříže jim ocenění pře-

dal hejtman Olomoucké-

ho kraje Ladislav Okleštěk 

a  jeho náměstek Dalibor 

Horák. Slavnostní akce se 

uskutečnila v úterý 6. listo-

padu v Regionálním centru 

Olomouc.

„Dárci krve pomáha-

jí zachraňovat lidské živo-

ty bez nároku na  jakouko-

liv formu ocenění, prostě 

jenom proto, že to považu-

jí za  správné. Jsou příkla-

dem pro nás všechny. Pat-

ří jim za to velké díky,“ řekl 

hejtman Ladislav Okleštěk.

Dvaceti odběrů krve le-

tos na  Olomoucku dosáh-

ly téměř tři stovky dárců. 

Stříbrnou medaili profeso-

ra Janského osobně převza-

la zhruba polovina z nich.

„Každý z nás se může do-

stat do  situace, v  níž bude 

záchrana zdraví jeho sa-

motného nebo někoho 

z  blízkých záviset na  po-

skytnutí nejcennějšího 

daru – lidské krve. Jsem 

proto rád, že se stále daří 

nacházet ty, kteří pravidel-

ně podstupují odběry a za-

chraňují tak životy jiných,“ 

uvedl náměstek hejtma-

na pro oblast zdravotnictví 

Dalibor Horák.

Olomoucký kraj dárcov-

ství krve dlouhodobě pod-

poruje – letos prostřednic-

tvím příspěvku ve  výši 300 

tisíc korun pro Český červe-

ný kříž v Olomouci. Z peněz 

od  hejtmanství jsou hraze-

ny také kurzy první pomo-

ci pro profesionální záchra-

náře i veřejnost.  (red)

S rozvojem cyklistické dopravy kraji pomáhá nedávno zřízená funkce cyklokoordinátora.  Foto: Ol. kraj

Dobrovolníkům s dvaceti odběry poděkovali náměstek hejtmana Da-
libor Horák (vpravo) a hejtman Ladislav Okleštěk.  Foto: Ol. kraj

Rekonstrukci chráněného bydlení za 28 milionů korun zaplatil kraj. 
 Foto: Ol. kraj

Hejtmanství 
zaplatí za obce 
poplatky OSA
Stejně jako v minulých le-

tech také příští rok zaplatí 

hejtmanství všem obcím 

na  území Olomouckého 

kraje poplatky Ochran-

nému svazu autorskému 

(OSA) za  hudební pro-

dukci v  místních rozhla-

sech. Vesnicím a  měs-

tům tak odpadnou výdaje 

i  formality spojené s  od-

vody OSA.  (red)

Sociální služby 
v obcích čeká 
zlepšení
Kraj začal s  přípra-

vou střednědobého plá-

nu rozvoje sociálních slu-

žeb na roky 2021 až 2023. 

Hejtmanství o něm jedna-

lo se zástupci větších obcí. 

V  krajské síti sociálních 

služeb je v  současné době 

zařazeno přes tři sta služeb 

v ambulantní, terénní i po-

bytové formě.
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Jako jeden z  prvních 

v  Česku zavádí Olo-

moucký kraj koncepci 

paliativní péče. Jejím po-

sláním je ulehčit život li-

dem, kteří trpí nevyléčitel-

nými chorobami.

„Paliativní péče byla 

dlouhá léta ve  společnosti 

tabu. To jsme se rozhodli 

změnit, protože když o ně-

čem nebudeme mluvit, 

těžko to můžeme zlepšit. 

A  našim záměrem je, aby 

byla paliativní péče v  re-

gionu na  špičkové úrovni. 

Je to často jediná věc, kte-

rou můžeme pro umírající 

udělat,“ řekl hejtman Olo-

mouckého kraje Ladislav 

Okleštěk.

Většina lidí dnes umí-

rá v  anonymním prostře-

dí nemocnic. I tento smut-

ný fakt má nová koncep-

ce paliativní péče změ-

nit. Hejtmanství investu-

je v  prostějovském špitá-

le desítky miliónů korun, 

aby těžce nemocní lidé 

mohli zůstat s rodinou.

„V  rámci koncepce pa-

liativní péče vznikne pět 

jednolůžkových poko-

jů pro nevyléčitelně ne-

mocné. Všechny nabídnou 

možnost přistýlky, aby 

blízká osoba mohla u  ne-

mocného přespat. Vždy 

jeden lékař a sestra z kaž-

dého oddělení se navíc 

budou vzdělávat tak, aby 

mohli pečovat o  pacienta 

v terminálním stádiu a cit-

livě mluvit s  jeho příbuz-

nými,“ uvedla předsed-

kyně představenstva Stře-

domoravské nemocniční 

Marie Marsová.

Závazek kraje: Lůžek 
v hospicech bude víc

Nová koncepce obsahu-

je desítky stran, které se 

zabývají dnešním sta-

vem paliativní a  hospico-

vé péče a  navrhuje, jak se 

má dál rozvíjet a  moder-

nizovat. V každém okresu 

bude do budoucna fungo-

vat alespoň jeden poskyto-

vatel těchto sociálních slu-

žeb, hejtmanství se také 

zavázalo navýšit součas-

nou hospicovou kapacitu. 

Dále kraj přispěje na  spe-

cializovanou paliativní 

péči, která spočívá v ošet-

řování těžce nemocných 

lidí přímo u  nich doma. 

„Na  koncepci pracoval 

tým lidí složený jak z pra-

covníků krajského úřadu, 

tak i externích odborníků. 

Těm všem bych chtěl za je-

jich práci poděkovat,“ do-

dal Okleštěk.

Snahu kraje o rozvoj pa-

liativní péče přivítali zá-

stupci poskytovatelů so-

ciálních služeb, představi-

telé charity i  církve. „Jde 

o  velmi záslužný počin. 

Velké rezervy v  poskyto-

vání paliativních služeb vi-

díme hlavně v severní části 

regionu,“ sdělil arcibiskup 

Jan Graubner.

Koncepci rozvoje palia-

tivní péče najdou zájem-

ci na  webových stránkách 

Olomouckého kraje.  (red)

Mirko Spurník, Litovel

Na  tohle nemám vyhraněný ná-

zor. Na  jedné straně je dobře, že 

se o  tom mluví, ale na  té druhé 

nevím, jestli o tom chci slyšet. Je 

mi těch lidí líto a takhle bych nad 

tím zbytečně přemýšlel, což u to-

hoto tématu nerad dělám.

Josef Kaštil, Olomouc

Je samozřejmě dobré se o paliativní 

péči vůbec bavit, je ale ještě lepším 

krokem s  danou situací něco dělat. 

Konalo se nespočet konferencí, ku-

latých stolů, ze kterých vzešly závěry, 

že je třeba propojovat zdravotní a so-

ciální sektor, je potřeba najít fi nanč-

ní prostředky, kte-

ré lidem jejich po-

slední chvíle života 

co nejvíce zpříjem-

ní a  to bez ohledu 

na diagnózu.

Radim Ondra, Uničov

Sice o tomto tématu moc nevím, 

ale je určitě dobře, že se o  tako-

vých věcech mluví a řeší se. Péče 

o  nevyléčitelně nemocné lidi se 

nesmí zanedbávat. Měli bychom 

jim umožnit dožít důstojně. 

Ivo Spisar, Olomouc

Je moc dobře, že se umírajícím li-

dem pomáhá. Jakákoliv pomoc jak-

koliv znevýhodněným lidem je vel-

mi důležitá a  celou společnost po-

souvá dopředu právě schopnost 

podat pomocnou ruku těm, kteří 

o ni stojí. Zároveň však nevnímám, 

že by se o pomo-

ci umírajícím li-

dem v současnos-

ti hovořilo častěji 

nebo hlasitěji než 

v minulosti.

téma

Při tvorbě návrhu rozpočtu 
na rok 2019 jsme mimo jiné 
kladli důraz na začlenění 
rozpracovaných a nových in-
vestic. Kromě toho ale přiby-
lo několik dalších dotačních 
programů. Jedním z nich je 
například podpora paliativ-
ní péče.

Právě sociální oblast tvo-
ří jednu ze stěžejních výdajo-
vých položek kraje. Koncep-
ce paliativní péče, kterou 
hejtmanství nedávno před-
stavilo, bude mít v krajském 
rozpočtu velkou oporu. Při-
spějeme například na zříze-
ní nových lůžek, kde bude 
hospicová péče zajišťována 
a rozpočet podpoří i samot-
né poskytovatele těchto so-
ciálních služeb.

Na všechny investiční akce 
v Olomouckém kraji půjde 
příští rok o 111 milionů korun 
více než v roce 2018. Finální 
tečku za návrhem rozpočtu 
pro příští rok udělají členové 
zastupitelstva kraje na svém 
jednání 17. prosince.

Jiří Zemánek
náměstek hejtmana 

pro finance

ANKETA
Vedení kraje mění přístup k paliativní péči. Je dobře, že se 
o pomoci umírajícím lidem začalo veřejně hovořit?

Lékárenská pohotovost zůstane i o svátcích

T
aké o  vánočních 

svátcích zůsta-

nou v kraji otevře-

ny některé lékárny, aby si 

lidé v  případě akutní po-

třeby mohli opatřit léky. 

Hejtmanství se domluvi-

lo s  lékárnickou komo-

rou na  tom, že 25. a  26. 

prosince bude v  každém 

okrese otevřena alespoň 

jedna prodejna. Stejně tak 

to bude i 1. ledna.

„I  když samozřejmě 

chápu, že všichni lidé 

chtějí mít o  Vánocích 

volno, jsem velmi rád, že 

se nám s  lékárníky po-

dařilo najít přijatelný 

kompromis a  některé je-

jich provozovny zůsta-

nou o  svátcích otevře-

né,“ uvedl hejtman Olo-

mouckého kraje Ladislav 

Okleštěk.

Horší dostupnost léků 

mohou lidé pocítit 

na  Štědrý den, kdy vel-

ká část prodejen v  regio-

nu zavře. Dostupné bu-

dou nicméně v nákupních 

centrech a  v  nonstop vý-

dejně v olomoucké fakult-

ní nemocnici.

Ve dnech 25. a 26. pro-

since bude s  jistotou 

v  každém okrese otevře-

na alespoň jedna lékárna. 

V  Olomouci, Prostějově, 

Přerově, Šumperku a  Je-

seníku budou stejné vy-

brané lékárny v  provozu 

na Nový rok.

Hejtmanství na  zajiště-

ní sváteční otvírací doby 

lékáren finančně přispívá. 

Kraj dal peníze i  na  pro-

voz výše zmiňované non 

stop výdejny léků v  Olo-

mouci.  (red)

Olomoucký kraj chce dostat péči o umírající na špičkovou úroveň. Ilustrační foto: fotobanka

SLOVO ODBORNÍKA

Podívejte se, které lékárny budou mít přes svátky v jednotlivých 

okresech otevřeno:

Seniory čeká 
brzy i Slezsko

S
eniorské cestování 

po  Olomouckém kra-

ji hlásí za  letošní rok 

rekordní účast. Na 83 výletů 

s cestovní kanceláří Za slun-

cem se vypravilo 3  428 zá-

jemců.

Kraj zájezdy podpořil při-

bližně milionem a  půl Kč. 

Každý senior zaplatil 200 ko-

run, přičemž jeden výlet stál 

celkem 700 korun. Cena za-

hrnovala dopravu, vstupy, 

oběd, pojištění i služby prů-

vodce. Součástí Seniorské-

ho cestování byly také dva 

výlety pro hendikepované 

do  termálů ve  Velkých Lo-

sinách spoluorganizované 

Krajskou radou seniorů.

Největší zájem byl o  pře-

čerpávací vodní elektrár-

nu Dlouhé Stráně, Javorník, 

Zlaté Hory, Tovačov a  Bro-

dek u  Přerova. Populár-

ní je také Olomouc. Pozor-

nosti se těšily i novinky jako 

plavba na  Bečvě v  Přerově 

a Tančírna v Račím údolí.

Pro příští rok se chystá 

zásadní rozšíření projektu. 

Díky dohodě s  Moravsko-

slezským krajem, který po-

žádal o  pomoc při spuště-

ní obdobného projektu, při-

bude v  katalogu pět výletů 

do sousedního regionu.

Mezi novinkami v  Olo-

mouckém kraji se objeví re-

konstruované Schrothovy 

lázně v  Lipové-lázních, ex-

pozice v  pivovaru Holba či 

likérka v Těšeticích.  (red)

Olomoucký kraj představil novou koncepci 
paliativní péče
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O
lomoucký kraj 

zvolil adventní 

čas k vyjádření ve-

řejného poděkování dob-

rovolnickým organizacím 

a  dobrovolníkům působí-

cím v regionu.

Všem těm, kteří bez ná-

roku na odměnu dávají část 

svého volného času a ener-

gie druhým nebo mají zá-

jem se dozvědět více o dob-

rovolnické činnosti, je ur-

čeno adventní odpoledne 

na vánočních trzích v sobo-

tu 15. prosince v Přerově.

Během dne bude zajištěn 

program, prostřednictvím 

kterého Olomoucký kraj 

poděkuje nejen stávajícím 

dobrovolníkům a  předá 

o  dobrovolnictví informa-

ce široké veřejnosti. V řadě 

zahraničních zemí je dob-

rovolnictví vnímáno jako 

samozřejmá součást živo-

ta. Dobrovolná činnost má 

totiž přínos nejen pro pří-

jemce, ale v podobě nových 

přátelských vztahů, zkuše-

ností a dovedností také pro 

dobrovolníka.

Prezentaci dobrovolnic-

tví v  Přerově bude zabez-

pečovat Maltézská pomoc, 

která patří v oblasti dobro-

volnických služeb mezi za-

vedené a  profesionální or-

ganizace. V  Olomouckém 

kraji rozvíjí dobrovolnictví 

už od  roku 2004. Realizu-

je například ocenění dob-

rovolníků Křesadlo a dlou-

hodobě usiluje o  zapojení 

dobrovolníků do všech ob-

lastí veřejného života.

Podobné poděkování 

uspořádal kraj první pro-

sincový čtvrtek také v Olo-

mouci.  (red)

regiony

N
áměstek hejtmana 

Olomouckého kra-

je Ladislav Hynek 

předal v pondělí 3. prosince 

ocenění krajským vítězům 

soutěže Hejtmanův pohár. 

První místo získala Základ-

ní a mateřská škola ve Ptení 

na Prostějovsku.

„Soutěží se v  netradič-

ních disciplínách, což je 

pro školáky lákavé. Navíc 

se mohou zapojit opravdu 

všichni žáci, i ti, kteří sportu 

tak úplně neholdují, napří-

klad v rámci doprovodných 

aktivit. Projekt podporu-

je týmového ducha i zdravý 

životní styl,“ řekl náměstek 

hejtmana pro oblast školství 

Ladislav Hynek.

Celostátní soutěž pro zá-

kladní školy a víceletá gym-

názia je založená na zdolá-

ní jednotné sportovní drá-

hy. Je unikátní také tím, že 

čas i způsob zapojení si ur-

čuje škola sama a  o  vítěz-

ství nerozhodují vteřiny, 

ale soutěžní body, ve  kte-

rých hraje důležitou roli 

každý žák.

„Děti běhají kolem ku-

želek, hází na  koš a  plní 

na dráze i další dovednost-

ní disciplíny. Žáci, kteří 

jsou šikovní v  jiných ob-

lastech, než je sport, se 

pak mohou zapojit napří-

klad do  výroby maskota,“ 

vysvětlil předseda Asocia-

ce amatérských sportů ČR 

Milan Kočí.

Stříbrnou a  bronzovou 

pozici letos obsadily Střed-

ní, základní a  mateřská 

škola Šumperk a  Základ-

ní a  mateřská škola Horka 

nad Moravou. V Olomouc-

kém kraji se letos do  pro-

jektu zapojilo třináct škol 

s 2 767 žáky.

Soutěž pořádá Asociace 

amatérských sportů České 

republiky, která už začala 

s  přípravou pátého roční-

ku. Více informací lze na-

jít na  webových stránkách 

hejtmanuvpohar.cz.  (red)

Hejtmanův pohár tentokrát Hejtmanův pohár tentokrát 
putuje za dětmi do Pteníputuje za dětmi do Ptení

A
matérští běžci se 

postaví na  start 

svého poslední-

ho běžeckého závodu le-

tošního roku. Vikýřovická 

12 odstartuje na  Silvestra 

v  11 hodin na  fotbalo-

vém hřišti ve Vikýřovicích 

na Šumpersku.

Účastníky závodu čeká 

d v a n á c t i k i l o m e t r o v ý 

okruh po polních a lesních 

cestách, který prověří je-

jich fyzickou připravenost. 

„V  minulých ročnících se 

závodu zúčastnila také 

spousta amatérských zá-

vodníků, kteří s  běháním 

neměli příliš velké zkuše-

nosti a odnesli si super zá-

žitek. Doufáme, že to tak 

bude i  letos, protože nám 

jde hlavně o dobrou atmo-

sféru,“ řekl ředitel závodu 

Pavel Směšný.

Letošní ročník přinese 

výrazné změny. Zázemí zá-

vodu se přesune na fotbalo-

vé hřiště do Vikýřovic, kde 

bude více prostoru a  lep-

ší zázemí pro závodníky. 

Změnou tak logicky pro-

šla i  trasa závodu. „Snažili 

jsme se zachovat maximum 

z  původní trasy, ale něja-

ké změny jsme udělat mu-

seli. Celková délka a nároč-

nost závodu se ale praktic-

ky nezmění,“ dodal Pavel 

Směšný. Mezi další novin-

ky letošního ročníku patří 

také elektronická časomíra 

a  rozšíření kategorií. Chy-

bět nebudou ani sportovní 

čelenky, které letos dostane 

prvních 200 přihlášených 

závodníků jako dárek.

Veškeré informace 

ohledně závodu najdou zá-

jemci na  webových strán-

kách www.vikyrovicka12.

cz, aktuální dění je mož-

né sledovat na  facebooko-

vé stránce závodu.  (red)

Běžci se rozloučí 
s letošním rokem 
Vikýřovickou 12

D
obrovolní hasi-

či z  Jeseníku mají 

díky Olomoucké-

mu kraji nový naviják pro 

svůj speciální požární au-

tomobil. Zařízení na vozi-

dlo CAS 15 Mercedes Benz 

Atego v  ceně šedesáti ti-

síc korun získala jednot-

ka s krajským příspěvkem 

35 tisíc korun, zbylou část 

uhradilo město Jeseník ze 

svého rozpočtu.

V  podpoře dobrovol-

ných hasičů z celého kraje 

bude hejtmanství pokra-

čovat i  příští rok. Dotace 

přitom upraví, aby na pod-

poru dosáhlo více žadatelů 

a  krajské peníze byly roz-

dělovány co nejspravedli-

věji. „Více sborů se napří-

klad může ucházet o  do-

tace na  nové požární cis-

terny. Zároveň jsme navý-

šili podporu, kterou na ně 

mohou dostat,“ uvedl 

hejtman Olomouckého 

kraje Ladislav Okleštěk.

Na  obnovu a  moderni-

zaci požární techniky má 

jít v roce 2019 téměř jede-

náct milionů korun. Dal-

ší dva miliony a  tři sta ti-

síc korun chce hejtmanství 

poslat hasičům na  spol-

kovou činnost. Tyto pe-

níze pomohou například 

s  organizováním popu-

lárních požárních soutěží 

nebo oslav výročí založení 

sborů.  (red)

Kraj odmění dobrovolníky

V krajském kole v soutěži ve zdolávání jednotné sportovní dráhy byly nejlepší školáci z Ptení na Pros-
tějovsku.  Foto: Olomoucký kraj

PŘEROVSKO

C
elý v  novém je 

dětský stacionář 

v  Mošnerově uli-

ci v  Olomouci. Do  užívá-

ní ho 21. listopadu předal 

společně s ředitelkou Marií 

Fickerovou také náměstek 

hejtmana pro oblast zdra-

votnictví Dalibor Horák.

„V  rámci rekonstrukce 

budova získala nová okna, 

vzduchotechniku a  zatep-

lenou fasádu. Větší část fi -

nančních prostředků z cel-

kových více než devíti mi-

lionů korun pokryla dotace 

ze Státního fondu životní-

ho prostředí,“ řekl náměs-

tek Horák.

Stacionář, který posky-

tuje péči více než dvacítce 

dětí s kombinovanými va-

dami, je jedním z  praco-

višť Dětského centra Os-

trůvek. Toto zařízení pat-

ří mezi příspěvkové orga-

nizace Olomouckého kra-

je.  (red)

Jeseničtí hasiči získali nové zařízení

Pro běžce bude připraven dvanáctikilometrový okruh kolem Viký-
řovic.  Foto: Pavel Adámek

PROSTĚJOVSKO

Přerovské vánoční trhy 15. prosince

moderované odpoledne věnované dobrovolnictví

od 15.00 – představení dobrovolnictví 

 a dobrovolnických organizací

od 16.00 – Michal David revival

od 17.00 – Olympic revival

od 18.00 – Lucie revival

JESENICKO

Při práci bude dobrovolným hasičům pomáhat speciální naviják. 
 Foto: www.jesenik.org

ŠUMPERSKO

Dětský stacionář 
v Mošnerově ulici 
je po rekonstrukci

OLOMOUCKO

Spravené zázemí služby pro asi dvacet dětí znovuotevřel náměstek 
hejtmana Dalibor Horák.  Foto: Olomoucký kraj
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Nevim, ešlê to znáte, ale ô nás je to kaž-

dé rok stény. Jak skonči lito, mužó se všeci 

strhat, abê mě co névic vêtižêlê. Ve fabri-

ce je blázinec, protože se zjistilo, že letoš-

ni plán se bez nadděláváni nedá - pros-

tě nedá splnit. A to je pohroma, protože si 

všeci, ale fakt všeci zvêklê na ročni prémie 

a jôž vloni bêl problém všeckê kritéria spl-

nit. Natož letos! Tém vás ale nebôdô nô-

dit. Kromě fabrikê ale mám takê domov 

a rozvětvenó rodinô a k temô eště zehrád-

kô. Takže jak přênde podzêm, makám jak 

oteklé, abêch nachêstal na česnek, ôklêdil 

jiřinê a všecko porêl. Sem tam mně pomu-

že sênátor, ale letos má cosê s čapó, tož to 

zbêlo jenom na mně. Nô, já sem se s tém 

nebabral, porêl sem to za dva dni a tédeň 

sem se nenarovnal. K temô eště po veče-

rech lóskámê ořechê, takže ani z  televi-

ze nic néni, řeknô vám, dêbê nebêl ob-

čas nejaké ten státni svátek, nevěděl bêch, 

co je volno. Nô - ono teho volna ve svát-

kê takê moc nebêlo. Božka si spomněla, že 

bêsmê mohlê vêmalovat. Nô a  přece ne-

bôdem strkat prachê cêzim, dêž já to pře-

ce svedšo takê. Takže sem nakonec skla-

pl krovkše a  všeckê svátkê - jak v  zářó, 

tak v řijnô - sem věnoval toťtém čênnos-

tim. A jak sem položêl štětkô, bêl toť Ad-

vent. Jôž jôž sem si řikal, jak sô šêkovné, 

že sem všecko stihl podělat, a  že se včêl 

mužo s klidem těšêt na  tê Vánoce. Bôde 

pohoda,bôdšo se cpat côkrovim, čômět 

na  sice furt stény, ale dobry fi lmê a  tak 

podobně, jenomže jeden mini, ale Pámbu 

a Božka měnijó. „Na svátkê přêjede dce-

ra s  klôkama,“ povidá mně ô nedělniho 

oběda jak dêbê se nechômelêlo. „Na kery 

svátkê?“ povidám já, dêž sem se málem 

ôdávil kôřetem. „Nô kolepak jich eště le-

tos bôde? Přece na  Vánoce!“ řiká Božka 

s klidem. „Přêjedó jôž dva dni před Štěd-

rém dněm a pré pobêdó až do Štěpána.“ 

Kurnik šupa, tož to se těšim! Tož né, že 

bêch nebêl rád, že zas ôvidim vnóčkê, só 

to klôci jak draci a já je mám než, ale sa-

kra na pět dni? To zas bôde všôde binec. 

Konec snu o pohodě a klidô! Mêslim sem 

se nezatvářêl zrovna nadšeně a  ta moja 

spôstila vodopád všelêjakéch takovéch 

tech babskéch kêdu, co se snažijó vás do-

stat z  rovnováhê - znáte to, chlapi - ale 

já sem jô zavčas zabrzdil: „Šak já sô rád. 

Aspoň si s klôkama zablbnem. Co jim ale 

dámê pod strômeček? Ešlêpak máš jôž 

neco vêmêšlenyho?“ „Jôro,“ povidá Bož-

ka, „šak tê na neco přêndeš, dêť já vim, 

jak sê šêkovné...“ No krucinál, zasé všec-

ko já! Hlavně, že babê zas bôdó furt je-

nom gêglat o  hlópostich a  „dědkô, staré 

se!“ Tož co jôž? Mám na  to eště štrnást 

dni, tož snaď cosê vêmêslim. Ale řekno 

vám, jôž abê bêlo po Vánocich! Co sô děd-

kem, sô vêtižené jak sókromé náklaďák. 

Nô - nejak tê svátke překlepô, ale jôž se tě-

šim na leden. Aji ve fabrice bôde klid, od-

počenô si po  Novym rokô. Teda - ešlê ta 

moja Božka zas neco nevêmêsli...  Božka

Jôra a Božka ovádijó: Vánoce, Vánoce přêcházijó
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lížící se svátky při-

pomíná oblíbený 

Vánoční jarmark 

v Regionálním centru Olo-

mouc. Své výrobky před-

stavují také klienti terapeu-

tických činností sociálních 

služeb, které poskytují pří-

spěvkové organizace Olo-

mouckého kraje. Návštěv-

níci jarmarků mohou na-

posledy  ve  středu 12. pro-

since podpořit další pro-

voz aktivizačních činnos-

tí lidí umístěných v sociál-

ních zařízeních.  (red)

TRADIČNÍ JÍDLA 
Z NAŠEHO KRAJE

Co budeme potřebovat?
50 dkg polohrubé mouky, 12 dkg tuku, 1 vejce, 

2,5 dkg droždí, 1 dl mléka, špetka cukru, sůl, 

tuk na plech, vejce na pomazání, kmín a sůl na posypání

Preclíky

Příprava
Z  mléka a  droždí zadělá-

me kvásek, přilejeme ho 

do  mouky se solí a  cuk-

rem, přidáme rozpuštěný 

tuk a  vejce. Vše zaděláme 

na  tužší těsto, které nechá-

me chvíli nakynout. Z těsta 

tvoříme preclíky, potíráme 

rozšlehaným vejcem a sype-

me kmínem a solí nebo má-

kem. Pečeme v horké trou-

bě dokřupava.

Vánoční jarmark 
v RCO pomáhal

Předvánočním nákupem lidé přispěli na aktivizační činnosti. Foto: OK

B
ylo mi sedmnáct let, když nad naší vesnicí 

naháněla německá letadla ta ruská. Neustá-

le hrozilo, že nás Němci budou bombardovat, 

proto bylo důrazně doporučeno nevycházet z domu. 

Tatínek ale říkal, že ta letadla musí vidět a přidal se 

venku k těm, kteří tohoto doporučení příliš nedba-

li. Já se hrozně bála a celou tu hrůzu jsem sledovala 

z okna svého pokoje. Jedno ze dvou ruských letadel 

dostalo zrovna zásah a okamžitě se zřítilo k zemi. Pi-

lot se nemohl zachránit. To druhé se odletělo scho-

vat do lesa a já nevěděla, zda mu to pomůže přežít.  

Němci nás skutečně bombardovali. Tatínek dostal 

zásah do  ruky, kterou mu později museli amputo-

vat. Hrozně ho to bolelo, ale doktor říkal, že to jinak 

nejde. Mě zasáhl kousek střepiny do hrudníku. Byla 

jsem odvezena s  ostatními zraněnými do  sklepa. 

Když jsem se ráno probudila, stála nade mnou ma-

minka a  říkala „Dcerunko, je po válce.“ Já se však 

pořád bála a nemohla tomu uvěřit. Naše vesnice vy-

strojila tomu mladému chlapci, který se zřítil v rus-

kém letadle, opravdu krásný pohřeb. Nebylo sice 

kde pohřbívat, protože celý hřbitov byl rozbombar-

dovaný, ale museli jsme mu nějak vzdát úctu. Velký 

průvod lidí v černém oblečení, živá hudba a zapále-

né svíčky. Ruský voják nebyl jediný, koho jsme ten 

den pohřbili. Sestřina nejlepší kamarádka stála při 

bombardování vedle tatínka a průvod ji nesl v rak-

vi hned za ruským vojákem. O nějaký čas později se 

do  vesnice vrátil také druhý pilot, který Němcům 

tehdy uletěl. Asi doufal, že tam najde svého druha, 

možná vážně zraněného, ale živého. Nicméně byl 

naší vesnici vděčný, že jsme ho pohřbili.  

S tou střepinou žiju dodnes. Operace tehdy neby-

la vůbec možná. Měla jsem opravdu velké štěstí, že 

netrefila srdce, nebo se nezanítila. Ještě donedávna 

jsem s ní chodila na kontroly. Vyjma toho pravidel-

ného docházení k lékaři mě však naštěstí v životě ni-

jak neomezila. Ani ta střepina, ani válka mi nezabrá-

nila mít dlouhý život a velkou rodinu.

(NE)ZAPOMENUTÉ PŘÍBĚHY 
Olomouckého kraje

Paní Věra Navrátilová na dobové fotografii.

Vážení čtenáři,

původně jsem začal poskytovatele sociálních služeb 

v Olomouckém kraji objíždět za jediným cílem – chtěl 

jsem zjistit, co jejich klientům chybí a jak bych jim jako 

hejtman mohl pomoci. Jenomže při každém dalším roz-

hovoru s nimi jsem zjišťoval, jak úžasné osudy naši se-

nioři ukrývají. Jejich životní příběhy jsou často plné bo-

lesti, ale také radosti, optimismu a víry v lásku a život. 

Přišla mi velká škoda nechat jejich vzpomínky zapad-

nout, a proto jsem rád, že se Olomouckému kraji po-

dařilo navázat úzkou spolupráci se šikovnými studen-

ty Univerzity Palackého v Olomouci, kteří se za uživa-

teli sociálních služeb vydali, strávili s nimi čas a jejich 

vyprávění pro vás sepsali. Velmi jim za to děkuji, stej-

ně jako lidem, kteří se nestyděli poskytnout své příbě-

hy ostatním.

Věřím, že osudy seniorů, které budeme v  krajském 

zpravodaji nově zveřejňovat, pro vás budou stejně in-

spirující a nezapomenutelné, jako pro mě. Jistě je bude-

te z hlavy dostávat jen obtížně. A právě o to jde – neza-

pomenout na lidi, od kterých se máme co naučit a jež si 

zaslouží naši úctu a podporu. 

Ladislav Okleštěk

hejtman Olomouckého kraje

Poslední den války

Zpracováno na základě rozhovoru s paní Věrou Navrátilovou dne 10. října 2018, který vedl Lukáš Weselowski, stu-
dent Katedry křesťanské sociální práce Cyrilometodějské teologické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci pod 
odborným vedením Lucie Brlkové a Zlatici Dorkové v rámci aktivity (Ne)zapomenuté příběhy Olomouckého kraje 
projektu Podpora aktivního života seniorů v Olomouckém kraji.
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T
éměř dvě stov-

ky středoškolských 

studentů a  studen-

tek se zajímavými nápa-

dy, jak za  použití dostup-

ných technologií zmoder-

nizovat okolní svět. I takto 

jednoduše by se dal popsat 

další ročník akce IT hacka-

thon junior 2018 pod hla-

vičkou společnosti TESCO 

SW, která se 26. listopadu 

konala v  prostorách BEA 

campusu Olomouc.

Stejně jako předcho-

zí událost, jež se v těch sa-

mých prostorách uskuteč-

nila v  dubnu, i  ta aktuální 

měla jasné zadání, od  ně-

hož se všichni zúčastně-

ní museli odvíjet. Nyní to 

byla chytrá domácnost. 

Konkrétně vize domova 

v  roce 2040 a  jeho tech-

nologicky vyspělá a  auto-

matizovaná výbava. Právě 

toto téma mělo deset týmů 

o 5 až 6 členech na starosti. 

Jejich prezentace byly vel-

mi promyšlené. Zabývaly 

se například domácími ho-

logramy nebo plnohodnot-

nými asistenty s  umělou 

inteligencí, kteří by se uči-

li zvyklostem dané rodiny.

Vyhrát však mohl jen 

jeden. Nejúspěšnějším se 

stal tým s názvem Under 

Pressure z  VOŠ a  SPŠE 

Olomouc. Díky partne-

rům, mezi které patřily 

Olomoucký kraj, MVŠO, 

BEACPP4OK, Merit nebo 

Bohemia Fantasy, si tak 

mohl odnést věcné ceny 

v  podobě tabletů a  sti-

pendií na  studium Mo-

ravské vysoké školy Olo-

mouc. Odměnu získaly 

i  týmy na  druhém a  tře-

tím místě, které braly 

chytré hodinky, fitness 

trackery či bezdrátová 

sluchátka.

Součástí celé akce byly 

i odborné workshopy, díky 

kterým si studenti a  stu-

dentky mohli vyzkoušet 

například programování 

robotů, promýšlení růz-

ných manažerských stra-

tegií nebo reakce na  kri-

zové situace. Nechybě-

la ani prohlídka po  mo-

derním televizním studiu 

společnosti BEA channel 

či ukázka datového centra 

a obecně dalších technolo-

gicky inteligentních pro-

stor BEA campusu Olo-

mouc.  (red)

H
ned v  pěti růz-

ných kategoriích 

mohou lidé no-

minovat projekty do  sou-

těže Stavba roku Olomouc-

kého kraje 2018. Uzávěrka 

přihlášek je 31. ledna 2019. 

Vítěze vybere odborná po-

rota v březnu.

„Účelem soutěže je nejen 

zvolit nejpovedenější no-

vostavbu či rekonstrukci, 

ale zároveň ocenit ty, kte-

ří se na  jejich projektová-

ní a stavbě podíleli,“ uvedl 

hejtman Olomouckého 

kraje Ladislav Okleštěk.

Odborná porota bude 

vybírat nejhezčí stavbu ur-

čenou k bydlení a rekreaci, 

dále domy občanské vyba-

venosti a úpravy veřejných 

prostor. Mezi další kate-

gorie patří dopravní, in-

ženýrské a vodohospodář-

ské projekty, stavby tech-

nologické a  rekonstrukce. 

Každá skupina získá jed-

noho vítěze a až tři čestná 

uznání. Na  návrh hejtma-

na může navíc porota vy-

hlásit ještě zvláštní oceně-

ní.

„Do  soutěže mohou 

být přihlášena staveb-

ní díla, která byla realizo-

vaná na  území Olomouc-

kého kraje a  zkolaudova-

ná nebo uvedená do užívá-

ní v době od 1. ledna 2017 

do 31. prosince 2018,“ do-

dal Petr Nasadil ze společ-

nosti OMNIS, která soutěž 

společně s  hejtmanstvím 

a dalšími odbornými sdru-

ženími pořádá.  (red)

Která se vám líbí 
nejvíc? Navrhněte 
stavbu roku

d

Středoškoláci představili Středoškoláci představili 
svou vizi chytrých domůsvou vizi chytrých domů

INFORMACE O ZÁMĚRU OLOMOUCKÉHO KRAJE 
ODPRODAT NEMOVITÝ MAJETEK

pozemky parc. č. 1476 zahrada o výměře 97 m2 a parc. 

č. 1477 ost. pl. o výměře 93 m2, oba v k.ú. a obci Pot-

štát, z  vlastnictví Olomouckého kraje, z  hospodaření 

Správy silnic Olomouckého kraje, příspěvkové organi-

zace, za minimální kupní cenu ve výši 22 800 Kč, když 

jednotlivé cenové nabídky budou přijímány v uzavře-

ných obálkách. Kupní cena nemovitostí bude navýše-

na o  příslušnou platnou sazbu DPH. Nabyvatel uhra-

dí veškeré náklady spojené s  převodem vlastnického 

práva a správní poplatek spojený s návrhem na vklad 

vlastnického práva do katastru nemovitostí.

Cenové nabídky s uvedením případného účelu využití 

předmětných nemovitostí, prosím, zašlete nebo osob-

ně doručte v  termínu od  19. 11. 2018 do  17. 1. 2019 

do 13.00 hod. na adresu: Olomoucký kraj, komise pro 

majetkoprávní záležitosti Rady Olomouckého kraje, 

Jeremenkova 40a, 779  11 Olomouc. Nabídku je nut-

no zaslat ve dvou uzavřených obálkách* a v levém hor-

ním rohu obálek výrazně uvést slova „neotvírat – ce-

nová nabídka – Potštát“. Na  obálce musí být rovněž 

uvedena doručovací adresa zájemce. Za včas doruče-

né se považují nabídky, které byly Olomouckému kra-

ji na uvedenou adresu v uvedeném termínu doručeny.

Žádosti, podněty a připomínky k tomuto záměru Olo-

mouckého kraje se přijímají do  17. 1. 2019 do  13.00 

hod. na adrese: Krajský úřad Olomouckého kraje, od-

bor majetkový, právní a správních činností, Jeremen-

kova 40a, 779 11 Olomouc.

*Nabídku vložte do jedné obálky s označením nabídky a tuto obálku poté vložte do druhé obálky a opět uveďte název na-

bídky. Pro další jednání v předmětné záležitosti, prosím, uveďte do nabídky vaši přesnou adresu a telefonický kontakt, popří-

padě e-mailovou adresu.

V Olomouci se odehrál další IT hackathon. Nápady studentů ocenil i náměstek hejtmana Jiří Zemánek (zcela 
vpravo).  Foto: BEA centrum Olomouc

K
rajské město Olo-

mouc přivítalo 

známou osobnost 

z  pořadu televize Prima 

„Jste to, co jíte“ internist-

ku a  psycholožku Kateři-

nu Cajthamlovou. Semi-

nář pořádaný Olomouc-

kým krajem 27. listopadu 

a  zaznamenal velké ohla-

sy a děkování. Senioři, pro 

které byla akce určená pře-

devším, diskutovali s paní 

doktorkou o  vývojových 

aspektech lidské civilizace, 

o vlivu potravin na užívá-

ní některých léků, o kvali-

tě potravin na  tuzemském 

trhu, o  vlivu stravy a  po-

hybu na lidské tělo ve stá-

ří. Dále odbornice po-

hovořila o  špatném vli-

vu různých diet na  lidské 

tělo. Zazněly rovněž poža-

davky na  opakování akce 

v  příštím roce. Na  semi-

nář kromě kraje přispě-

lo také Ministerstvo práce 

a sociálních věcí z projek-

tu Podpora aktivního živo-

ta seniorů v Olomouckém 

kraji II.  (red)

Senioři debatovali o zdravém stylu

M
imo jiné měli 

účastníci pří-

ležitost porov-

nat organizaci krizové-

ho řízení na  jednotlivých 

úrovních, metodiku říze-

ní zásahu českých a  pol-

ských jednotek hasičů, od-

bornou přípravu pro ha-

šení požárů a  pro tech-

nické zásahy jako je na-

příklad vyhledávání a  zá-

chrana osob ve  zřícených 

budovách nebo záchranné 

práce při povodních a  or-

kánech. Vše bylo doplně-

no příklady zásahů u reál-

ných událostí a  videokon-

ferencí mezi českým a pol-

ským operačním středis-

kem hasičů.

Na konci konference Ří-

zení zásahů při mimořád-

ných událostech v  čes-

ko-polském příhrani-

čí bylo provedeno online 

dotazníkové šetření smě-

rem k úrovni česko-polské 

spolupráce. Výsledek do-

tazníku se v podstatě sho-

duje s plněním programo-

vého prohlášení Rady Olo-

mouckého kraje a  se za-

měřením projektu. Z  do-

tazníku vyplynulo, že je 

třeba zajišťovat pravidelné 

vzdělávací a výcvikové ak-

tivity složek integrované-

ho záchranného systému 

a  orgánů krizového řízení 

a  současně posilovat přes-

hraniční spolupráci v  ob-

lasti připravenosti na  mi-

mořádné události a krizo-

vé situace. Kromě toho je 

třeba také vzdělávat oby-

vatele kraje v  předcháze-

ní těchto událostí a zajistit 

efektivní dovybavení slo-

žek odpovědných za  bez-

pečnost v  česko-polském 

příhraničí.

Konference pořádaná 

22. a  23. listopadu byla 

součástí vlajkového pro-

jektu Bezpečné pohraničí, 

který je unikátní tím, že 

svými aktivitami pokrývá 

celé území česko-polské-

ho příhraničí. Projekt je 

spolufinancovaný z  pro-

středků Evropské unie 

v  rámci programu Inter-

reg V-A Česká republika 

– Polsko.  (red)

Češi a Poláci 
probírali zásahy 
na hranicích
Do jesenických léčebných lázní se koncem listo-
padu sjeli hasiči, policisté i odborníci na bezpeč-
nost podél hranice. Na mezinárodní česko-pol-
ské konferenci probírali například problematiku 
společné činnosti českých a polských hasičů při 
hašení požárů, při technické záchraně, a při ži-
velních pohromách.

Účastníci česko-polské konfe-
rence hodnotili mezinárodní 
spolupráci v online dotazníku. 
 Foto: Olomoucký kraj

Hostem hojně navštíveného semináře byla populární psycholožka 
Kateřina Cajthamlová (vpravo).  Foto: Olomoucký kraj
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S
oustavy zásobová-

ní teplem (rovněž 

nazývané jako sys-

témy dálkového vytápě-

ní) poskytují komfort, kte-

rý je dnes prakticky sa-

mozřejmostí. Za  optimál-

ních podmínek končí sta-

rosti odběratele pootoče-

ním termostatického ven-

tilu na  radiátoru nebo ko-

houtku teplé vody a  vytá-

pění či dodávka teplé vody 

funguje podle požadavků 

uživatele. Ti hospodárnější 

pak na  konci roku v  rám-

ci vyúčtování zpravidla bý-

vají navíc „odměněni“ vrá-

cením části záloh, které 

v uplynulém roce pravidel-

nými platbami hradili. Vět-

šina uživatelů je s  dodáv-

kou tepla v  podstatě spo-

kojena.

Radiátory však nemusí 

topit podle přání, letní od-

stávka teplé vody se může 

zdát zbytečně dlouhá, otop-

ná soustava může v  ojedi-

nělých případech produko-

vat nepříjemný hluk a  roč-

ní vyúčtování? To bývá čas-

to natolik nesrozumitelné, 

že jej pochopí jen oprav-

dový odborník. Uživatel 

bytu v  domě s  takovýmito 

neduhy pak není spokoje-

ný a může se cítit jako pou-

hý plátce nekvalitní služby 

s nepřiměřenou cenou.

Pokud míra nespokoje-

nosti ze strany uživatelů 

bytů přesáhne určitou hra-

nici a  vznesené stížnosti 

nejsou uspokojivě vyřizo-

vány, může vedení bytové-

ho družstva či společenství 

vlastníků jednotek dojít 

k  závěru, že řešením bude 

výstavba vlastního zdroje 

tepla.

Vlastní kotelna pomůže 
jen někdy

Takové rozhodnutí je nut-

né pečlivě zvážit. Přede-

vším je třeba vnímané pro-

blémy rozdělit na  ty, kte-

ré jsou způsobeny stavem 

otopné soustavy v  domě 

a  způsobem rozúčtová-

ní nákladů na  jednotli-

vé uživatele, a ostatní pro-

blémy související s dodáv-

kou tepla z  rozvodné sítě 

do domu a případně s pro-

vozem domovní předávací 

stanice (je-li provozována 

dodavatelem tepla). 

První skupinu problémů 

vlastní kotelna v domě ne-

vyřeší a její instalace může 

přinést další rizika. Po vy-

naložení všeho úsilí a pro-

středků na  složitý povo-

lovací proces a  výstavbu 

vlastního zdroje se může 

ukázat, že se situace zásad-

ně nezlepšila nebo se do-

konce zhoršila. 

Vedení Olomoucké-

ho kraje vyjádřilo podpo-

ru dálkovému vytápění 

ve  své Územní energetic-

ké koncepci, která ladí se 

záměry státu. Kraj věří, že 

soustavy zásobování tep-

lem mají stále budoucnost. 

„Reálně jsme podpořili za-

chování soustav dálkové-

ho vytápění formou zpra-

cování doporučující strate-

gie pro provozovatele tep-

lárenských soustav na úze-

mí Olomouckého kraje. Cí-

lem strategie je ukázat, jaký 

by měl být správný vztah 

mezi dodavatelem tepla 

a  jeho odběrateli. A  to jak 

s odběrateli přímými, kteří 

s ním mají uzavřen smluv-

ní vztah o  dodávce tepla, 

ale i s těmi nepřímými od-

běrateli, kteří službu do-

dávky tepla skutečně vyu-

žívají a platí. Jsou to bydlící 

členové družstva, majitelé 

bytů případně nájemci ne-

bytových prostor,“ řekl ná-

městek hejtmana Pavel Šol-

tys. 

Bydlíte-li v domě, kde se 

vyskytují některé problé-

my, můžete se přímo obrá-

tit na  svého místního do-

davatele tepla a  společně 

hledat vhodné řešení k ná-

pravě. (red)

Sehnat dárky do tom-
boly, zajistit občerst-
vení, vyzdobit sál, roz-
dat úkoly, poučit se 
z předchozích ročníků 
a hurá na to. Podobně 
začíná příprava Spole-
čenského večera Do-
mova Paprsek v Olša-
nech na Šumpersku. 

S
kupina dobrovolní-

ků ze spolku Aktiv-

ní Pomoraví zažila 

již posedmé stres z příprav, 

aby bylo vše, jak má, aby se 

dobře bavili ti, pro které je 

večer určený především — 

klienti Domova Paprsek.

Domov Paprsek je zaří-

zení pro osoby se zdravot-

ním znevýhodněním po-

skytující sociální péči li-

dem s mentálním a kombi-

novaným postižením. I  le-

tošní oslavy byly 23. listo-

padu atraktivní. Pořada-

telé například překvapi-

li žonglérem, který kromě 

míčků a  kuželů žongloval 

i s jízdním kolem. Zahájení 

však tradičně patří uživate-

lům Domova Paprsek, kte-

ří v kostýmech Indiánů hra-

jí na djembe bubny. 

Večer je spojený s  boha-

tou tombolou, letos ji napl-

nilo 77 štědrých sponzorů 

a  dárců. „Daří se nám zís-

kávat věcné i fi nanční dary. 

Letos jsme měli 400 cen 

na přímou výhru a další slo-

sovatelné. Oslovujeme členy 

Místní akční skupiny Horní 

Pomoraví, obce, neziskovky 

i podnikatele,“ uvedla za or-

ganizátory Renata Baslero-

vá. Radost dělají i maličkos-

ti. „Stačí už jen pocit výhry. 

Každá obálka s  losy obsa-

huje jeden výherní los, tak-

že vyhrávají všichni. Pokud 

ale mám konkrétně zhod-

notit, z  čeho mají návštěv-

níci, tedy uživatelé Domova 

Paprsek a  dalších zařízení, 

největší radost, řekla bych, 

že to a záležitostmi letos vy-

pomohli také skauti z Rudy 

nad Moravou. Oceněním je 

pro pořadatele také zájem 

představitelů obcí a politic-

ké reprezentace. Letos tak 

přišel okusit atmosféru ven-

kovské benefi ční akce nově 

zvolený senátor Miroslav 

Adámek.

Společenský večer mají 

v  oblibě i  kapely, které se 

starají o  hudební produk-

ci. Publikum bylo roz-

tančené hned od  začát-

ku akce. Také závěrečný 

úklid je v rukou organizá-

torů, kteří vezmou košťa-

ta a s dobrým pocitem, že 

se akce letos opět povedla 

a  nikdo z  hostů nezazna-

menal drobné organizační 

nedostatky, které se kaž-

doročně nakonec vyskyt-

nou.  (red)

Večer Domova Paprsek podpořilo 
v tombole přes sedmdesát dárců

Přehled hlavních dodavatelů dálkového tepla 

v Olomouckém kraji s kontaktním spojením

Město Dodavatel/Vlastník

Olomouc Veolia Energie ČR a.s.*

Olomouc
Olterm & TD Olomouc a.s. / Veolia Energie ČR, a.s. 

(66%) a Statutární město Olomouc (34%)

Přerov Veolia Energie ČR a.s.*

Přerov Teplo Přerov a.s. / Město Přerov

Prostějov Domovní správa Prostějov, s.r.o. / Město Prostějov

Šumperk SATEZA a.s. / Město Šumperk

Uničov AHP 3T s.r.o. / Město Uničov

Jeseník SATEZA a.s. / Město Jeseník

Mohelnice ČEZ Energetické služby, a.s. / Město Mohelnice

Hranice na Moravě Teplo Hranice s.r.o. / AYIN s.r.o.

Šternberk AHP 3T s.r.o. / Město Šternberk

Litovel
Městské teplárenské společnosti a. s. Litovel / 

Město Litovel 

Zábřeh na Moravě Talorm, a.s.

* vlastník shodný s dodavatelem, ** společné i pro jiné zásobované oblasti

Zábřežská charita má nové vozy i tablety pro evidenci.  Foto: Charita Zábřeh

N
ové automobily 

na  rozvoz obědů, 

průmyslové myčky 

nádobí a tablety pro eviden-

ci klientů a jejich potřeb po-

řídila Charita Zábřeh. Kro-

mě vybavení posílila Chari-

ta i sociální služby.

Jedno z  nově pořízených 

aut bude rozvážet obědy 

a druhé menší poslouží pro 

přepravu pracovnic Středis-

ka osobní asistence a odleh-

čovacích služeb za  klienty. 

„Dovozem obědů to obvyk-

le začíná. Postupem času jde 

i  o  kontrolu, zda je člověk 

v  pořádku, zda něco nepo-

třebuje,“ vysvětlila koordi-

nátorka sociálních projektů 

Zdeňka Hrubá. Základem 

terénní služby je poskytová-

ní péče v domácnosti.

Průmyslové myčky poří-

dila Charita pro svá praco-

viště v Zábřehu a v Postřel-

mově. Pečovatelky a  asis-

tentky Charity Zábřeh mají 

nyní každá svůj tablet pro 

evidenci klientů a  vedení 

změn.

Charita posílí také sociál-

ní služby o  dva půl úvazky 

na dva a půl roku. Jde o prá-

ci v oblasti sociální rehabili-

tace, druhá oblast se věnuje 

odbornému sociálnímu po-

radenství. V  drtivé většině 

případů se řeší dluhy. Počet 

lidí, kteří nezvládají své fi -

nanční závazky, stále roste. 

Jen loni šlo v Zábřehu o více 

než osm set klientů.

Služba odborného po-

radenství probíhá přede-

vším ambulantně, ale jeden 

den v týdnu jde pracovnice 

i do terénu. 

Druhá služba sociální re-

habilitace je určená lidem 

s  chronickým duševním 

onemocněním. Opět jde 

o práci s velice náročnou cí-

lovou skupinou, která pro-

bíhá ambulantně i v terénu. 

Problematika je o to složi-

tější, že klienti nekontaktu-

jí vždy pomoc sami, sociál-

ní pracovníci je musí vyhle-

dávat a  spolupracovat s  lé-

čebnami. Charita Zábřeh 

plánuje tuto službu rozší-

řit i  na  Hanušovicko, kde 

se nyní o lidi s chronickým 

duševním onemocněním 

naplno nestará žádná orga-

nizace.

Nové vybavení pro terén-

ní služby si mohla Charita 

Zábřeh dovolit díky projek-

tu z  Integrovaného regio-

nálního operačního progra-

mu, který realizuje ve  spo-

lupráci s  Místní akční sku-

pinou Horní Pomoraví. Pe-

níze na  zaměstnání dvou 

půl úvazků sociálních pra-

covníků získala zase z Ope-

račního programu zaměst-

nanost.  (red)

Charita Zábřeh rozšířila Charita Zábřeh rozšířila 
vybavení i službyvybavení i služby

Jak jste spokojeni s dodávkou tepla? 

M
álokde najdete 

tolik příležitostí 

k  prožití aktivní 

zimní dovolené jako v Olo-

mouckém kraji. Jeseníky 

jsou rájem vyznavačů všech 

druhů zimních sportů. Bez-

počet lyžařských středisek 

nabízí velmi kvalitní služ-

by včetně umělého zasněžo-

vání svahu. Velkou obnovu 

má za  sebou například Ski 

areál Červenohorské sed-

lo. Na návštěvníky Skiareálu 

Jonas Park v Ostružné čeká 

po  lyžování nová wellness 

zóna, malí lyžaři ocení dět-

ský park s  nejdelším páso-

vým vlekem u nás. Pro větší 

pohodlí vybudoval Ski areál 

Kouty pojízdný pás od  po-

kladen k  vlekům, v  areálu 

Paprsek je připraven jeden 

z největších snowparků v re-

publice s  množstvím skoků 

a překážek. 

Běžkaři mohou očekávat 

přes 300 kilometrů strojově 

udržovaných stop. Vyzkou-

šet lze i psí spřežení v Ram-

zové či snowbike na  Kra-

ličáku. Dobrodruzi mo-

hou vyrazit na noční výšlap 

s  přenocováním v  expedič-

ním stanu. V  rekreačním 

areálu Kraličák lze objednat 

projížďku na koních zasně-

ženou zimní krajinou. Dá se 

také půjčit si skialpinistic-

ké vybavení. Večerní hodi-

ny zpestří projížďka rolbou 

po okolí Hynčic a Stříbrnic.

Zážitky skýtají i  okrajo-

vé oblasti Hané. Jen něko-

lik kilometrů od  Olomou-

ce leží dva skiareály: Park 

Sportu Hrubá Voda a  Ski 

areál Hlubočky.  (red)

Za zimními zážitky Za zimními zážitky 
nemusíte dalekonemusíte daleko

Společenský večer v Olšanech ukázal, jak může vypadat venkovská benefiční akce. Foto: Domov Paprsek
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Jeseníky si lidé užijí také v zimě. Třeba na běžkách mohou navštívit (tajenka).Cesta z Červeno-

horského sedla není ani dlouhá ani náročná a ve svém cíli nabídne lidem úžasné výhledy na ce-
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KŘÍŽOVKA O CENY

SUDOKU  LEHKÉ STŘEDNÍ TĚŽKÉ

lou jižní stranu Hrubého Jeseníku. Řešení křížovky posílejte do 31. prosin-

ce na adresu krizovky@olkraj.cz.
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Ladislav Hynek, náměstek hejtmana

1/ Letošní rok byl v oblasti 

školství bouřlivý. Disku-

tovaly se otázky týkají-

cí se reformy financová-

ní regionálního školství, 

společného vzdělávání, 

ale i  přijímacího říze-

ní a problematiky nasta-

vení hranice nepodkro-

čitelného minima. Olo-

moucký kraj se nejen in-

tenzivně zapojoval do všech diskuzí, ale díky naší ini-

ciativě se krajům podařilo navýšit rozpočet na  platy 

o další 1,2 miliardy korun, které krajům původně ne-

byly rozepsány. Co se týká regionálních témat, radost 

mi dělá stále se zvyšující zájem o řemesla a technické 

obory. Je to i díky motivačním stipendiím, kdy je pod-

porováno již 45 oborů vzdělání, z toho třicet učebních 

a patnáct maturitních. Jen v letošním roce bylo na sti-

pendia v  rozpočtu kraje vyčleněno celkem 6,5 milio-

nu korun. Také díky realizaci rozsáhlých projektů prá-

vě zaměřených na  polytechnické vzdělávání. Skuteč-

ným zážitkem jsou pro mě osobní setkání se školskou 

veřejností.

2/ Kromě nutného a  potřebného zvýšení platů ve  škol-

ství bych rád poukázal na jednu z velkých priorit kra-

je v oblasti školství. Tou je digitalizace vzdělávání, ať 

už formou významných konferencí, investičních akcí 

včetně vybavení škol nebo realizací konkrétních pro-

jektů.

3/ Přál bych si, abychom uměli reagovat na  výzvy blíz-

ké budoucnosti. Jednou z  cest je právě modernizace 

vzdělávání.

I letošní rok přinesl v Olomouckém kraji patrné 
změny k lepšímu. Konkrétní rozhodnutí přibližu-
jí v anketě členové krajského vedení. Podělili se 
také o své plány a přání na příští rok.

1/ Jaký váš krok, který letos zlepšil život v kraji, 
vás nejvíce těší?

2/ Co chcete pro obyvatele udělat příští rok?
3/ Prozradíte osobní přání na rok 2019?

Co se už povedlo a co chystáme na rok 2019

Dalibor Horák, 3. náměstek hejtmana

1/ Nejvíc mě těší, když 

jsou spokojení občané, 

a  proto mě velmi potě-

šil nedávný mail toho-

to znění: „Zdravím vás, 

pane náměstku. Včera 

ráno, když jsem se vra-

cel domů z  polikliniky, 

stála u  vchodu sanitka. 

A tak jsem se dal do řeči 

s  řidičem a  ten si velice 

pochvaloval, jak je pěkně odpružená, není znát, že se 

jede po hrbolech a vůbec po nekvalitních silnicích. Jde 

o  sanitku, či sanitky, které byly pořízeny již za  vaše-

ho působení na  kraji. No, a  já musím poděkovat, že 

byly brány v  úvahu připomínky, které vám byly pa-

cienty sděleny v minulém roce na sanitky pořízené mi-

nulým vedením kraje. Díky vřele za všechny pacienty 

a samozřejmě, že i za řidiče, lékaře a záchranáře.“

2/ Věřím, že laickou i odbornou veřejnost potěší zaháje-

ní výstavby nového interního pavilonu šternberské ne-

mocnice nebo nové výjezdové základny zdravotnické 

záchranné služby v Uničově.

3/ Vzhledem k  současnému dění na  Ukrajině si nepřeji 

nic jiného, než aby lidé na celém světě mohli žít v kli-

du a míru.

František Jura, náměstek hejtmana

1/ Podařilo se nám rozdě-
lit v oblasti kultury ještě 
více peněz než v roce mi-
nulém. Kraj také v  rám-
ci svých investičních akcí 
podpořil například revi-
talizaci palácového kom-
plexu na  hradě Helfštý-
ně nebo pokračoval v re-
konstrukci zámku Čechy 
pod Kosířem. Za  nejvý-
znamnější počin však 
považuji výstavbu nového depozitáře v Hejčíně pro Vě-
deckou knihovnu v Olomouci. Řadu významných akcí 
jsme podpořili také v oblasti památkové péče a sportu.

2/ Snažíme se stále vnímat skutečné potřeby občanů, 
proto nabídku dotačních programů pro rok 2019 ješ-
tě o některé rozšíříme. V rámci dotační politiky pod-
pořím i  nastartované projekty, které posilují aktivity 
příspěvkových organizací zřizovaných krajem v oblas-
ti prorodinné politiky, zpřístupnění památek osobám 
se zdravotním postižením či trvale podporují aktivity 
sloužící k zachování jedinečných tradic lidové kultury. 
V procesu přípravy je strategický dokument Koncepce 
rozvoje tělovýchovy a sportu na léta 2019–2023.

3/ Přál bych si, aby projekty, které Olomoucký kraj pod-
poří, měly hmatatelný smysl. Přeji si víc a víc spokoje-
ných diváků kulturních akcí, návštěvníků zajímavých 
výstav a  hodně nejen sportující mládeže, ale i  všech 
obyvatel regionu, včetně seniorů. Prostřednictvím do-
tačních titulů v oblasti památkové péče je mým cílem 
pokračovat v podpoře jedinečného kulturního dědic-
tví kraje a jeho uchování pro další generace v co mož-
ná nejlepší památkové kondici.

Milan Klimeš, náměstek hejtmana

1/ Jsem velmi rád, že se nám po vyřešení několika pro-

blémů podařilo založit akciovou společnost, která by 

měla po  roce 2024 pomoci městům a  obcím našeho 

kraje s likvidací zbytkových komunálních odpadů. Co 

mě velmi potěšilo, byl vstřícný přístup vedení kraje 

k našim včelařům při poskytnutí dotací na rok 2019, 

kde bylo navrženo zvýšení dotace na milion korun.

2/ Na  poli životního prostředí a  zemědělství je, jak je 

všeobecně známo, problémů víc než dost. Je velmi 

těžké vypíchnout některý z nich. Určitě budeme po-

kračovat v zabezpečení dodávek pitné vody pro oby-

vatele, zvláště na  jihu našeho kraje. Velkou pozor-

nost budeme věnovat 

také obnově lesních po-

rostů zdecimovaných 

suchem a  kůrovcovou 

kalamitou.

3/ Jistě - to přání, aby nám 

zdravíčko sloužilo ales-

poň tak jako doposud, 

máme asi všichni, tak-

že jedno z  těch osob-

nějších přání je dopřát 

si pár dnů volna s rodinou a přáteli na výpravě za po-

znáváním naší překrásné domoviny.

Ladislav Okleštěk, hejtman

1/ Jsem rád, že se nám po-

vedlo zpracovat a schvá-

lit velmi důležitou a ino-

vativní koncepci roz-

voje paliativní péče. 

Hejtmanství to dluži-

lo všem lidem, kteří trpí 

nevyléčitelnými choro-

bami nebo umírají. Rád 

bych také vyzdvihl pod-

poru, kterou kraj posky-

tuje dobrovolným hasičům. Letos jsme penězi přispěli 

na akceschopnost zhruba dvě stě třiceti požárních jed-

notek, kterým jsme poslali o pět miliónů korun více, 

než kolik předpokládal původní rozpočet.  V poslední 

době mi udělala radost zpráva o rostoucím turistickém 

ruchu v našem kraji, na  jehož propagaci se hejtman-

ství podílí doma i v zahraničí. 

2/ Soustředíme se na  sociální služby. Už teď chystáme 

plán jejich rozvoje na roky 2021-2023. Připravili jsme 

také nové dotační programy, které podpoří například 

rekonstrukci dětských dopravních hřišť nebo zachová-

ní obchodů v malých obcích a nově budeme přispívat 

na opravu kulturních domů. V chodu samozřejmě zů-

stanou desítky dalších dotačních titulů, které pomáha-

jí rozvíjet celý Olomoucký kraj. 

3/ Všem lidem v kraji bych chtěl do nového roku popřát 

hodně zdraví, štěstí a také fungující rodinu nebo přáte-

le, se kterými mohou radost sdílet. Moc by mě potěšilo, 

kdyby mezi své nejbližší zařadili také Olomoucký kraj. 

Pavel Šoltys, náměstek hejtmana

1/ Vyzvednul bych kotlíko-
vé dotace. Letos byly vy-
placeny více než tisícovce 
žadatelů, přičemž celko-
vý objem přesáhl sto mi-
lionů korun. Peníze vy-
členěné na  kotlíkové do-
tace nejsou bohužel do-
stačující k podpoře všech, 
ale i  tak očekáváme, že 
nově nainstalované kot-
le a tepelná čerpadla při-
spějí ke zlepšení životního prostředí ve všech regionech. 
Kotlíkové dotace budeme poskytovat i v dalších letech. 

2/ V  roce 2019 kraj zavádí nové dotační tituly na  pod-
poru oprav a rekonstrukcí kulturních domů a zejmé-
na na podporu venkovských prodejen s výraznými fi-
nančními alokacemi za  účelem zkvalitnění společen-
ského a  spolkového života a  zajištění základních slu-
žeb v malých obcích. Bude rovněž zahájen několikale-
tý velký projekt na financování azylových domů v kra-
ji z prostředků Evropské unie, čímž bude výrazně zvý-
šená kvalita této velmi důležité sociální služby.

3/ Na začátku nového roku si vždy všichni přejeme hod-
ně zdraví, štěstí, osobní i  pracovní úspěchy. Protože 
však každý rok každému z  nás přinese vedle radost-
ných a  šťastných okamžiků i  ty méně šťastné a  také 
všední chvíle, dovolím si své přání rozšířit. Přeji 
všem také optimismus, vůli překonávat a řešit problé-
my a také schopnost zajímat se nejen o sebe, ale také 
o ostatní kolem sebe a hlavně abychom ten nadcháze-
jící rok prožili v klidu a v pohodě.

Jan Zahradníček, 2. náměstek hejtmana

1/ Jsem velice rád, že se 

nám v  letošním roce 

podařilo úspěšně čer-

pat peníze z evropských 

fondů (téměř 700 milio-

nů korun) i  Státního 

fondu dopravní infra-

struktury (242 milionů 

korun). Díky tomu bylo 

opraveno 111 kilometrů 

silnic II. a III. třídy. 

2/ Určitě budeme pokračovat v  čerpání dotačních pro-

středků EU i  státního rozpočtu. Chceme dále zlepšit 

rozsah a kvalitu dopravní obslužnosti pro naše občany. 

V  příštím roce nabídneme možnost přenosu jízdního 

dokladu do  mobilního telefonu. Dotačními programy 

bychom chtěli podpořit zlepšování bezpečnosti dopra-

vy v kraji a zkvalitňování dopravní výuky pro děti. 

3/ Hlavně ať jsme všichni zdraví a  navzájem tolerantní 

při realizaci dalších investičních akcí v našem kraji. 

Jiří Zemánek, 1. náměstek hejtmana

1/ Pozitivum vidím v  tom, 

že ve  srovnání s  rokem 

2018 se nám v rámci roz-

počtu podařilo pro příští 

rok navýšit částku na in-

vestiční akce přibližně 

o  111 milionů. Značnou 

část rozpočtu roku 2019 

také tvoří projekty spo-

lufi nancované z  evrop-

ských a národních fondů.

2/ Obyvatelům Olomouckého kraje by mohla být příno-

sem samostatná kapitola rozpočtu, kterou tvoří dotač-

ní programy a tituly se snahou maximálně je přizpů-

sobit potřebám žadatelů. Zveřejněny budou po  pro-

sincovém jednání Zastupitelstva Olomouckého kraje 

s tím, že některé malé dotační programy (do 200 tisíc 

korun), jejichž žadatelem může být i obec, jsou zveřej-

něny na webu již nyní.

3/ Přál bych si, abychom si všichni uvědomili, jak se nám 

žije v Olomouckém kraji a vždy se rádi vraceli domů.
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P
ořadatelé slibu-

jí pestrý program 

každý den. „Ná-

vštěvníci tak mají možnost 

nejen se inspirovat a  na-

koupit vánoční dárky, ale 

i  si odpočinout, dát si vá-

noční punč či něco dob-

rého a  zpříjemnit si den 

vystoupením nebo kon-

certem,“ řekla garantka 

akce Dagmar Maixnerová. 

„Ani letos nezapomínáme 

na naše nejmladší návštěv-

níky. Ve  spolupráci s  olo-

mouckou zoo se mohou 

děti v živém betlému potě-

šit s  ovcemi kamerunský-

mi, kozami kašmírskými 

a  lamami. Iniciativa Za-

parkuj si pro děti připra-

vila i odpočinkovou a hra-

cí zónu na  galerii pavilo-

nu A a nebude pro ně chy-

bět ani rukodělná dílnič-

ka,“ doplnila Maixnero-

vá. Po  celou dobu vánoč-

ních trhů bude návštěv-

níkům k  dispozici akade-

mický malíř Viliam Široký 

se svými portréty a karika-

turami a  fotokoutek s  vá-

nočními rekvizitami.

Výzdobu adventních 

trhů na  Floře podtrhnou 

vánoční stromečky ozdo-

bené žáky základních 

škol. V  pátek 14. prosin-

ce se mohou děti od 13.30 

hodin těšit na  loutko-

vé představení Rusalka. 

V 15.30 začne vystoupení 

čertů z Rakouska s hudeb-

ní a kouřovou show.

Sobotní odpoledne 15. 

prosince prostory pavilo-

nu roztančí dětské mažo-

retky. V neděli 16. prosin-

ce ukáže své adventní vaz-

by floristka Jarmila Mar-

ková, soutěž dětských do-

movů bude moderovat 

Slávek Boura. Postupně se 

představí i zpěváci Karolí-

na Stiborová, Bohuš Ma-

tuš, Hynek Tom a skupina 

Maxíci. Pro děti je připra-

vena i western show.

Hu d e b n ě - d r a m a t i c -

ké studio při Moravském 

divadle Olomouc přive-

ze v  pondělí 17. prosin-

ce pásmo koled a  drama-

tického čtení. Street dan-

ce vystoupení předvede 

Dům dětí a mládeže Olo-

mouc.

Úterní odpolední pro-

gram bude patřit široké-

mu spektru umění ZUŠ 

Žerotín v Olomouci, pro-

gram Vánoc na  Floře za-

vrší ve  středu koncert ZŠ 

Řezníčkova Olomouc. Vý-

staviště bude přístupné 

denně od  9 do  18 hodin, 

poslední den do 16 hodin. 

Vstup je zdarma.  (red)

Vánoce na Floře zpestří čerti Vánoce na Floře zpestří čerti 
z Rakouska i známé hvězdyz Rakouska i známé hvězdy

Muzeum zve Muzeum zve 
na šťastný na šťastný 
život v secesiživot v secesi

Z
áklad stálé muzej-

ní sbírky podpořené 

krajskou dotací tvo-

ří výrobní program továr-

ny na  gramofony od  roku 

1949. Tehdy se v  prosto-

rách bývalé výrobny čoko-

lády LIBO přestala vyrá-

bět čokoláda a cukrovinky. 

„Byla zde sdružena výroba 

z  různých malovýrobních 

dílen z  celé země, nejvíce 

z podniku Křižík Brno. Vý-

roba byla zahájena 1. dub-

na 1949 a  podnik byl za-

řazen do  svazku Gramo-

fonových závodů společ-

ně s  dalšími podniky jako 

Supraphon, VÚZOT nebo 

Gramoedicí a pracoval pod 

názvem Křižík Litovel,“ líčí 

spoluautor výstavy Vojtěch 

Vyroubal.

Začátky provázely kom-

plikace. Od  roku 1952 byl 

závod převeden do  národ-

ního podniku Gramofono-

vé závody Praha, Gramo-

závod. V  tuto dobu se zde 

vyráběly gramopřístroje 

se třemi rychlostmi, které 

spolu s novými gramodes-

kami nahradily zastaralé 

jednootáčkové gramopří-

stroje. Další technický roz-

voj gramofonů byl ovliv-

něn rozšířením stereofon-

ních záznamů a reproduk-

ce zvuku.

Kazetový magnetofon 
z Maďarska
V roce 1960 se závod dostal 

do  skupiny Tesla. Po  ně-

kolika změnách se název 

ustálil v roce 1969 jako ná-

rodní podnik TESLA Lito-

vel. Výroba gramopřístro-

jů se postupně moderni-

zovala, v roce 1972 překro-

čila produkce čtyři milio-

ny kusů. Do výroby se do-

stal nový magnetický sní-

mač, tranzistory nahradily 

v  zesilovačích integrované 

obvody. Začala produkce 

spotřební elektroniky jako 

byly například reprodukto-

rové skříně.

Hlavní páteří se staly gra-

mopřístroje HC14 a  HC15 

včetně kombinace NZK145, 

kterou tvořil gramopřístoj 

řady 14 a  kazetový magne-

tofon dodávaný z Maďarska. 

Současně se do  výroby do-

stal přístroj MC600G, kte-

rý společně se stereofonním 

radiem z  Tesly Bratislava 

a  stereofonním magnetofo-

nem z Tesly Pardubice tvo-

řily hudební soupravu. „Ja-

kost a kvalita nadále stoupa-

la a vlajkou lodí se stává pří-

stroj NAD 5120 pod tuzem-

ským označením NC470. 

Současně se také přistupu-

je na  nátlak trhu k  mon-

táži CD přehrávačů s  fi r-

mou Philips pod označením 

MC911,“ dodává Vojtěch 

Vyroubal k  historii podni-

ku, který jednu dobu za-

městnával na 1 800 lidí a to 

v  hlavním závodě v  Lito-

vli i v pobočných provozov-

nách ve Střemeníčku a Hru-

šovanech nad Jevišovkou. 

V  roce 1990 představovala 

roční produkce na  131  470 

kusů gramofonů.

Muzeum gramofonů 

v  Lošticích bude možné 

navštívit od  května. Vojtě-

cha Vyroubala lze kontak-

tovat na  čísle 603  275  318 

nebo e-mailem na  adrese 

plasty-vyroubal@plasty-

vyroubal.cz.  (red)

Součástí vánočního programu na olomouckém výstavišti bude i rukodělná dílnička.
  Foto: Výstaviště Flora Olomouc

Atmosféra Vánoc za-
vládne na olomouc-
kém výstavišti. V pa-
vilonu A a jeho při-
lehlých prostorách 
nabídne od 14. do 
19. prosince česká 
vesnice bohatý kultur-
ní program od prodej-
ních trhů přes advent-
ní floristiku až po kaž-
dodenní zážitek pro 
všechny.

Příští rok si Litovel-
ští připomenou sedm-
desát let od doby, kdy 
ve městě začala vý-
roba gramopřístrojů. 
Někteří bývalí pracov-
níci Tesly Litovel se 
proto rozhodli připra-
vit stálou expozici vý-
roby gramofonů v zá-
vodě Tesla. Expozici 
umístili do Loštic.

Část sbírky ukazuje střední třídu gramofonů.  Foto: Vojtěch Vyroubal

Loštická výstava gramofonů ukazuje slávu továrny TeslaLoštická výstava gramofonů ukazuje slávu továrny Tesla

S
vou aktuální vý-

stavou Šťastný ži-

vot v  secesi zamíři-

lo Vlastivědné muzeum 

v  Olomouci na  poslední 

evropský sloh, který pro-

sadil jednotný umělecký 

styl.

Secese vyplňovala do-

movy našich babiček 

a  prababiček. „S  tímto 

stylem si spojujeme ob-

dobí procházek po  měst-

ském korzu, dobu sluš-

ného chování a  kultivo-

vaného stolování. I  když 

nám období secese při-

padá vzdálené, při bliž-

ším pohledu zjistíme, že 

se řešily podobné otázky 

jako dnes: úpadek morál-

ky, jak správně vychovat 

děti, rodinný rozpočet bez 

dluhů či udržování sva-

lů v  kondici. A  i  když to 

zní úsměvně, už tehdy si 

mnozí stěžovali na  uspě-

chanou dobu plnou tech-

nických novinek,“ připo-

menula mluvčí muzea Re-

náta Fifková.

Doplnila, že výstava 

pro všechny romantiky 

a  milovníky starých časů 

představuje kromě dobo-

vé módy, nábytku, skla 

a  porcelánu i  šperky ty-

pické pro toto období ze 

sbírek Vlastivědného mu-

zea v Olomouci.

Šťastný život v secesi lze 

navštěvovat od  23. listo-

padu do  27. ledna příští-

ho roku.  (red)

Výstava pro milovníky starých časů potrvá až do konce ledna. 
 Foto: VMO

Řešení ze strany 8

Informace o kulturních akcích 

najdete také na webových 

stránkách kraje www.olkraj.cz
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Z
a  24 zápasů se 

mohou Kohouti, 

mezi jejichž před-

ní partnery patří také 

Olomoucký kraj, pochlu-

bit kromě průběžné tře-

tí příčky i nejlepším střel-

cem extrali-

gy. Stříbrný 

m e d a i l i s t a 

z mistrovství 

světa 2006 

v  Lotyšsku 

Zbyněk Irgl 

zaznamenal 

čtrnáct přes-

ných zása-

hů. V  celko-

vé produkti-

vitě se ještě s šesti asisten-

cemi vešel do elitní desít-

ky hráčů. 

Z  olomouckých obrán-

ců předvádí solidní výko-

ny mimo jiné mladík Ja-

kub Galvas. V  19 letech 

nasbíral na  extraligových 

stadionech přes stovku 

startů a  v  týmu mu roz-

hodně nepatří druhořadá 

role. Všimli si toho i  tre-

néři mládežnických repre-

zentací, kteří jej pravidel-

ně povolávají. 

Od  pátku 23. listopa-

du do  neděle 2. prosince 

svěřenci trenérů Tomajka 

a  Motáka ani jednou ne-

prohráli. Postupně pora-

zili po  samostatných ná-

jezdech Liberec a  Plzeň 

a  v  základ-

ní hrací době 

b r n ě n s k o u 

K o m e t u , 

Mladou Bo-

leslav a  par-

dubické Dy-

namo. Čas-

tým výsled-

kem se pro 

ně stalo skó-

re 3:2, tím-

to poměrem uspěli na  pl-

zeňské půdě, v pikantním 

moravském derby s  Br-

nem a  proti Mladobole-

slavským. 

Za  téměř polovinu ex-

traligové základní čás-

ti Olomouc shodně vstře-

lila a  inkasovala 59 bra-

nek. Větší část ze svých 

42 bodů přitom získala 

venku, celkem 24. Mimo 

své hřiště obrala napří-

klad třinecké Oceláře nebo 

pražskou Spartu.  (red)

K
oloběžková špička 

se v létě sjela do ho-

landského městečka 

Losser na  mistrovství světa. 

Výrazně se dařilo závodní-

kům z Lipníku nad Bečvou.

Závody byly silně obsa-

zené. Zúčastnil se rekord-

ní počet států a  závodníků, 

například z  Anglie, Austrá-

lie, Belgie, Francie, Finska, 

Číny, Ruska, Německa, Itá-

lie, Ukrajiny, Slovenska, Es-

tonska, Kanady, České re-

publiky či Holandska. 

Právě Česko a Holandsko 

úzkou světovou koloběžko-

vou elitu ovládají. Klub ko-

loběhu Lipník nad Bečvou 

soutěžící pod jménem Li-

penští dráčci a draci 2010 byl 

na šampionátu druhým nej-

úspěšnějším klubem mláde-

že v kategorii 10-15 let pod-

le počtu medailí a získaných 

bodů do  klubové klasifi ka-

ce IKSA. Vybojoval sedm 

cenných kovů s  titulem mi-

stryně světa, další medai-

lové individuální umístění 

a  předvedený výborný vý-

kon ve štafetách je ozdobou 

klubu i města.

Podle celkových výsled-

ků vydaných Mezinárod-

ní federací koloběhu se 1KK 

Lipník nad Bečvou v katego-

riích mládeže 10-15 let opět 

výtečně dařilo.

Klasifi kace mládežnic-

kých koloběžkových klubů 

Evropy i v letošním roce při-

nesla vítězství pro 1 KK Lip-

ník nad Bečvou. Je to již šes-

té prvenství žlutozelených 

dresů od  vstupu do  mezi-

národního peletonu v  roce 

2011. Získat v  sezoně přes 

1  100 bodů se jinému mlá-

dežnickému klubu nepo-

dařilo. Klasifi kace zahrnu-

je starty ve sprintu, kriteriu, 

štafetách, časovce a  dlou-

hém závodě. 

Činnost klubu podporu-

je Olomoucký kraj. Mládež-

nické družstvo patří mezi 

stálice ve světovém a evrop-

ském koloběžkovém pele-

tonu. (red)

sport

P
ětadvacetiletý Prska-

vec, vítěz slalomář-

ské kategorie senio-

rů, získal v  celkovém hla-

sování funkcionářů, trené-

rů, novinářů i  závodníků 

173 bodů. O  64 bodů tak 

předčil druhou Martinu 

Satkovou, nejlepší ze sjez-

dařek a  světovou šampion-

ku na  kajaku i  kánoi. Tře-

tí příčku obsadil s 55 body 

slalomář Vít Přindiš. 

Jiří Prskavec dopadl dob-

ře i  v  anketě Českého sva-

zu kanoistiky Kanoista roku 

2018. Ze závodníků na  di-

voké vodě dostal nejlep-

ší hodnocení a  v  absolut-

ním pořadí skončil druhý 

za  rychlostním kanoistou 

Martinem Fuksou. 

Na  slavnostním večeru 

v  Olomouci zároveň pro-

běhlo loučení s končící ka-

tegorií deblkánoí. Organi-

zátoři pozvali řadu úspěš-

ných českých posádek 

mužů. Deblkánoe po  vy-

řazení z  olympijského pro-

gramu nebude fi gurovat 

ani na světových soutěžích. 

Všichni deblkánoisté obdr-

želi pamětní plaketu.  (red)

Vicemistr světa Jiří Prskavec Vicemistr světa Jiří Prskavec 
ovládl anketu Divočák 2018ovládl anketu Divočák 2018

Útočník Zbyněk 
Irgl držel přibližně 

v polovině základní 
části  pozici 

nejlepšího střelce 
extraligyO

smý, tedy posled-

ní podnik letoš-

ní vrchařské sezo-

ny FIA evropského pohá-

ru se tradičně konal u  na-

šich jižních sousedů. Rych-

lou a náročnou trať Estho-

fen – Sank Agatha nevyne-

chal ani Nutrend Racing 

v jezdeckém složení Václav 

Janík a Jiří Svoboda. 

V  tréninku skončil Ja-

ník pátý, průměrná rych-

lost jízdy ukazovala 166 

km/h. Poslední závodní 

den letošní sezony pro Nu-

trend Racing přivítaly deš-

ťové kapky. Václav Janík 

svým prvním průjezdem 

3  200 metrů dlouhé dráhy 

zajel čtvrtý nejrychlejší čas 

mezi prototypy s  necelou 

sekundou ztráty na pódio-

vé umístění. Útok na  me-

daili ale zhatil nevydařený 

start do druhé závodní jíz-

dy, kdy mu zhasl motor při 

startu. I  se ztrátou ale po-

tvrdil konečnou čtvrtou 

příčku a  připsání posled-

ních bodů na  letošní cestě 

k trofeji FIA za první mís-

to v  kategorii 2. „Je skvě-

lé, že se nám opět podařilo 

završit sezonu ziskem tro-

feje. Výsledek patří celé-

mu týmu, který odvedl vel-

ký kus práce, když jsme ná-

ročnou sezonu na okruzích 

doplňovali evropským po-

hárem,“ pochvaloval si jez-

dec. „Závod v  Agátě ne-

byl zcela bez potíží, po-

zlobila nás trochu techni-

ka, počasí nebylo v závod-

ní den dle našich představ 

a nakonec jsem se potrápil 

na  startovní čáře se svým 

rozjezdem. Zaznamenali 

jsme ale potřebný výsledek 

pro dokončení naší celose-

zónní práce a to je nejdůle-

žitější. Mé díky patří celé-

mu týmu a  podpoře všech 

v našem okolí, kteří se po-

díleli na  skvělém výsled-

ku letošní sezony,“ uvedl 

Janík. Svého dobrého vý-

sledku dosáhl v  Rakousku 

i Jiří Svoboda, jemuž se po-

dařilo zopakovat výsledek 

z tréninku, a ve Svaté Agátě 

si vyjel stříbro mezi dvouli-

trovými prototypy.  (red)

Sedmé prvenství v řadě v Evropském poháru 
v jízdě do vrchu si připsal závodník Václav Janík 
z týmu Nutrend Racing. V rakouském Sankt Aga-
tha završil svoji letošní túru po vrchařských klá-
ních v rámci 2018 FIA International Hill Cup.

Janík opět ovládl Evropský pohárJaník opět ovládl Evropský pohár

Odehraný zápas 24. kola pro ně znamenal, že 
za sebou v Tipsport extralize mají necelou po-
lovinu základní části. Hokejisté Olomouce záro-
veň na začátku prosince poskočili na třetí mís-
to soutěžní tabulky. Triumf na ledě Pardubic se 
do jejich statistik zapsal jako pátý v řadě. 

V letošním roce zís-
kal stříbro na mis-
trovství světa, bronz 
na mistrovství Evropy 
a vyhrál Světový po-
hár. Kajakář Jiří Prs-
kavec si za to odnesl 
prvenství v anketě 
Divočák 2018 a stal 
se nejlepším českým 
sportovcem na divoké 
vodě. Ocenění převzal 
ve druhé polovině lis-
topadu v Olomouci.

Jiří Prskavec, nejlepší český 
sportovec na divoké vodě pro 
rok 2018. Foto: jiriprskavec.cz, 
homolkaphoto

Anketa Divočák 2018

Celkové pořadí: 

1. Prskavec (slalom/K1) 173 bodů, 2. M. Satková (sjezd/K1, C1) 109, 

3. Přindiš (slalom/K1) 55.

Slalom - senioři: 

1. Prskavec 158, 2. Přindiš 80, 3. Kašpar, Šindler (C2) 62.

Sjezd - senioři: 

1. M. Satková 183, 2. Rolenc (C1, C2) 136, 3. Rygel (C1, C2) 54.

Slalom - junioři: 1. Bárta (K1) 161.

Sjezd - junioři: 1. Dimovová (K1) 185.

Vysvětlivky: K1 – singlkajak, C1 – singlkanoe, C2 – deblkanoe, pozn. red.

Závodník Václav Janík zakončil sezonu prvenstvím ve FIA Internatio-
nal Hill Climb Cupu 2018.  Foto: JV Sport Racing Team

Hokejové Olomouci 
se daří, je se v horních 
patrech tabulky

Olomoucký kanonýr 
Zbyněk Irgl. 
Foto: hc-olomouc.cz

Lipník přivezl světové medaile a evropské poháry z koloběhuLipník přivezl světové medaile a evropské poháry z koloběhu

Česká reprezentace v koloběhu na letošním mistrovství světa v Ho-
landsku.  Foto: 1 KK Lipník n.B.


